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Klaagzang van een koe 
Hoewel ik net een kalf op de wereld heb gezet 
en hartstikke trots ben en fier, 
constateer ik droef dat mijn moederschap 
niet werd veroorzaakt door een stier 

Ik,ben altijd een fatsoenlijk meisje geweest, 
ook al hebjik dan juist een kalf gehad. 
Ik zweer, ik ben kunstmatig bevrucht; 
nog nooit heb ik een stier bij de hoorn gevat. 

Hoe somber de wei, hoe donker de stal 
ik loop maar wat te dolen 
want dat kleine beetje plezier eens per jaar 
is me door de wetenschap ontstolen 

Ze hebben me verteld dat het tegenwoordig zo hoort 
en dat ik me voor honderd procent moet geven 
maar loeiend roep ik om mijn behaarde stier 
Oh, wat haat ik het het moderne koeienleven 

Ik weet dat ik niet mag klagen 
en dat er dingen zijn waarover je niet praat. 
Maar wedden dat het bij die inseminator thuis 
nog steeds op de ouderwetse manier gaat? 

Vrij vertaald uit The Southern Farmer, 
agrarisch nieuwsblad voor 
de Australische staat Victoria 
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Met dank aan: 

Graag zouden wij als almanakredactie iedereen van harte bedan

ken die heeft meegeholpen aan de samenstelling van deze vijfde 

almanak. Een speciaal woord van dank gaat uit naar Wilfred de 

Kruijf en Ben Vreeburg. 

Dhr. J.J. Aalfs 

Prof.dr. P.W.M, van Adrichem 

Dhr. P. Blauw 

Dr.ir. H.A. Boekholt 

Dr.ir. H. Boer 
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Dr. R.C. Buis 

Dr.ir. G. van Dijk 

Bart Ducro 

J.W. Fonteyn 
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Dr.ir. S. Korver 

Rob Krabbenborg 

S. v. Nlerop 
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Ir. H.J.J. Oudenampsen 
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W.H.F.M. Straelen 
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W.J.A. Valen 

Han Verdonk 

Ir. A. de Vries 

Prof.dr. V.M. Wiegant 

Dhr. J. Wien 

Eric Wientjes 

J. Wiersema 

Adverteerders 

Afdeling Voorlichting van de LUW 

Algemene Dienst 

Bestuur van "De Veetelers" 

Diverse commissies 

Drukkerij Verweij Wageningen 

IJssalon Granucci 

K.S.V. St. Franciscus Xaverius 

Landbouwschap Den Haag 

Oud-almanakleden 

PC-shop Computechnion 

Vakgroep Tropische Veehouderij 

Secretaresses van de 

zoötechnische vakgroepen 

Vakgroep Voorlichtingskunde 

Zierikzeesche Courant 

Het is goed mogelijk dat wij bij het samenstellen van deze 

lijst enkele namen vergeten zijn. Hiervoor bieden wij onze wel

gemeende excuses aan. 



Voorwoord 

Voorwoord 

De almanakredactie heeft mij gevraagd om nog een keer een in

leiding voor de almanak te schrijven. Als deze uitkomt zal mijn 

opvolger, professor Van der Plas, het rectoraat hebben overgeno

men en is aan mijn periode van 7 jaar een einde gekomen. 

Wanneer ik terugkijk is er in die zeven jaar voor de Veehouderij 

in Nederland veel veranderd. Aan het begin van de tachtiger jaren 

was de studierichting Zoötechniek nog grotendeels gericht op pro-

duktieverhoging. Nu staan efficiëntie, kwaliteit, maar vooral ook 

milleuvragen, in de belangstelling en is er een begin gemaakt met 

biotechnologie. 

Dit heeft consequenties voor de studie. Er zijn echter nog andere 

ontwikkelingen die de komende jaren m.i. de studie in Wageningen 

zullen gaan beïnvloeden. In 1992 gaan de grenzen binnen de EG 

wegvallen en zal de Wageningse ingenieur zich meer op de Europese 

markt moeten gaan bewegen. Zijn we daar klaar voor? Spreken we 

onze talen wel voldoende of is het gewenst daar tijdens de studie 

toch meer aandacht aan te besteden, bijv. aan het frans? 

De Landbouwuniversiteit zal in toenemende mate een internationale 

universiteit worden. Nu is er al enigermate, via de MSc-cursus-

sen, een instroom van buitenlandse studenten. Die stroom zal 

toenemen. Zullen we in staat zijn deze buitenlanders op te van

gen? Al met al is het duidelijk dat een en ander volop in bewe

ging is en dat de studievereniging "De Veetelers" en de almanak

redactie de handen vol zullen hebben om daar adequaat op in te 

kunnen spelen. Ik wens iedereen daarbij veel sterkte. 

C.C. Oosterlee 



Inleiding 

Het recept voor een almanakredactie: 

Men neme een troepje ongehoord frisse veetelers, nog onervaren 

genoeg om niet door grootse plannen afgeschrikt te worden. Deze 

zette men ver voor de beoogde verschijningsdatum van het bewuste 

boekje bij elkander. En laat ze dan maar rustig onder het genot 

van een hapje en een drankje vrijuit over "hun" almanak fantase

ren. De fantastische ideeën die dan ontstaan zijn niet getoetst 

op moeitekostendvermogen maar gaan toch alras hun eigen leven 

leiden. Zo is er dan een groepje nog-steeds-enthousiaste veete

lers onstaan dat zichzelf een veeleisend doel heeft gesteld en 

hopelijk eerzuchtig genoeg dit doel te bereiken. 

De vraag is nu of de redactie van deze editie volgens boven

staand recept is bereid en of de leden van de redactie eerzuchtig 

zijn. 

Wel, wij als niet meer zo fris troepje zijn inderdaad de curi

euze ingrediënten geweest die volgens bovenstaand recept tot 

redactie bereid zijn. En of wij eerzuchtig genoeg zijn? dat 

laten we natuurlijk aan u over om te oordelen. 

Ons doel was in ieder geval beter te worden dan de vier voor

gaande almanakken. Daartoe waren we wel verplicht; immers wij 

konden het meest van het werk van voorgangers profiteren. Verder 

is dit de vijfde Zoötechnische almanak die verschijnt, een ge

beurtenis met een lustrum-tintje dat om een spectaculaire uitgave 

vraagt. 

De nu hooggespannen verwachtingen hopen we met het volgende 

waar te maken. Allereerst zult u in deze almanak de traditionele 

rubrieken tegenkomen die steeds weer het geraamte voor een alma

nak vormen. Daar zijn: "De vakgroepen", "Commissies", "Pasfoto's" 

en "Adreslijsten". Naast deze vaste rubrieken staan er enkele 

interessante onderwerpen centraal. We hebben ons op het gladde 

ijs der toekomstbespiegeling begeven middels vraaggesprekken met 

vooraanstaande Agri-mensen, de altijd leuke stageverslagen komen 
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aan bod en u vindt een bloemlezing van folkloristische gebruiken 

die net als de Zoötechniek hun oorsprong vinden in de boeren-

gemeenschap. Wij hopen met dit alles een prettig leesbare Zoö-

technische Almanak gecreërd te hebben. 

De Almanakredactie 

12 
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Elk jaar is opgesplitst in drie trimesters (resp. 12, 12 en 9 

weken). In de propaedeuse zijn drie hoofdelementen te onderschei

den: 

- natuurwetenschappelijke basisvakken. 

vakken als: Landbouworiëntatie, Inleiding tot de zoötechniek 

en Biologie van de dierlijke produktie komen tot een 

(oppervlakkige) benadering van de veeteelt. 

- algemene agrarische economie. 

De opbouw van de doctoraalstudie kan als volgt worden gekarak

teriseerd: 

eerste stadium: Zoötechnische basisvakken (grondbeginselen van 

fokkerij, houderij en voeding) + de daarvoor 

nodige basis- en steunvakken; 

tweede stadium: Toepassing van deze grondbeginselen op tenminste 

één diersoort (integratie per diersoort); 

derde stadium: Afstudeervakken, praktijktijd. 

Door deze opbouw wordt bereikt dat alle studenten voldoende 

inzicht krijgen in de verschillende zoötechnische basisvakken en 

maatschappelijke (economische) kaders en hun interacties op toe

passingsniveau (het tweede stadium van de doctoraalstudie) om 

zich vervolgens te ontwikkelen tot specialisten of generalisten. 

De totale doctoraalstudie bestaat uit drie gedeelten: 

1. Rompgedeelte, verplicht voor elke student T-2 0 (1000 sbu) 

2. Oriëntatiedeel, verplicht voor elke student T-20, die een 

bepaalde oriëntatie heeft gekozen (2400 sbu). 

3. Vrije-keuze-deel (minimaal 1700 sbu). 

De totale studie bedraagt dus minimaal 5100 sbu. 

De student kiest aan het begin van het doctoraal voor één van 

de volgende oriëntaties: 

(a) Veefokkerij, (b) Veehouderij, (c) Veevoeding, (d) Tropische 

Veehouderij, (e) Visteelt en Visserij, (f) Vrije oriëntatie. 

Hierbij kunnen de volgende vakken als afstudeervak (hoofdvak) 

gekozen worden: 

(ad a) Veefokkerij of Pluimveeteelt, (ad b) Gezondheids- en Ziek

teleer, Vruchtbaarheid en Voortplanting, Ethologie of Dierfysio-
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logie, (ad c) Veevoeding of Dierfysiologie, (ad d) Tropische 

Veehouderij, (ad e) Visteelt of Visserij kunde, (ad f) Allerlei. 

De praktijktijd is een onderdeel van het laatste stadium in de 

doctoraalfase en duurt in principe ongeveer drie maanden. Doel 

van de praktijktijd is het kennismaken met de zoötechnische be

roepspraktijk. Afhankelijk van de belangstelling van de student 

kan deze tijd worden doorgebracht bij bijvoorbeeld een voorlich

tingsdienst (consulentschappen), het bedrijfsleven (veevoederin

dustrie, fokkerijgroepering) of onderzoeksinstellingen (binnen-

en buitenland). In de oriëntatie Tropische Veehouderij is een 

praktijktijd in de tropen opgenomen. Los van de praktijktijd maar 

wel met dezelfde doelstelling, worden voor alle oriëntaties ex

cursies (zowel binnen- als buitenland) georganiseerd. 

Door de keuze van de oriëntatie legt de student 2400 sbu vast 

(vakken, praktijktijd, afstudeervak). Deze keuze is minder bepa

lend dan op het eerste gezicht lijkt omdat de oriëntatiedelen 

overlap vertonen en omdat het vrije-keuze-deel benut kan worden 

om vakken uit andere oriëntaties en andere studierichtingen te 

kiezen. 

De opsplitsing in oriëntaties houdt op zich een zekere specia

lisatie in. De student heeft echter ruime mogelijkheden om deze 

specialisatie öf meer öf minder ver door te voeren. 

Heeft men eenmaal gekozen voor een bepaalde oriëntatie dan 

blijft er nog 1700 sbu over om in te vullen. Elk vak gedoceerd 

aan de LUW komt daarvoor in aanmerking mits het totale pakket 

zinvol is. Teneinde de keuze te vergemakkelijken wordt gewerkt 

met profielen. Een profiel is slechts een voorbeeld. Kiest de 

student voor een bepaald profiel dan is het mogelijk om daar

binnen veranderingen aan te brengen, mits deze veranderingen 

zinvol zijn. 

Studiecoördinator 

De zoötechnische vakgroepen hebben gekozen voor een studiebege

leidingssysteem met één studiecoördinator en verder één of meer

dere stafmentoren per oriëntatie. De taken zijn op dit moment 

16 



(augustus 1988) als volgt verdeeld: 

Studiecoördinator: Dr. R.C.Buis 

oriëntatie: stafmentor f en) : 

Veefokkerij Dr. R.C. Buis 

Mw.ir. P. Luiting 

Veehouderij 

* gez. en ziekteleer Dr.ir. A.M. Henken 

Ir. T. van der Lende 

* ethologie Drs. P.M. Schenk 

Veevoeding Dr.ir. H. Boer 

Dierfysiologie Dr.ir. H.A. Boekholt 

Tropische Veehouderij Dr.ir. G. Zemmelink 

Visteelt en Visserij Drs. J.A.J. Verreth 

De studiecoördinator heeft een algemene coördinerende taak en 

treedt daarnaast op als vertrouwenspersoon voor studenten. Een 

stafmentor begeleidt een student vanaf de propaedeuse tot aan het 

afstuderen. Indien een gesprek met de stafmentor geen oplossing 

van het probleem of niet de benodigde informatie oplevert dan kan 

men zich wenden tot een ander (studiecoördinator, studiedecanen 

e t c ) . Voor onderwijsinhoudelijke zaken kan men zich ook wenden 

tot de kroondocenten (professoren) van een specifiek vakgebied. 

Tijdschema 

* Propaedeuse 

Studenten met een studieachterstand worden na de uitslagen van 

het eerste trimester opgeroepen voor een gesprek met één van de 

mentoren. Tijdens het tweede trimester worden twee "vakgroeppre

sentaties" georganiseerd, waarbij uiteenzettingen worden gegeven 

over wie er bij de vakgroepen werken, wie zich waar mee bezig 

houdt en wat globaal het werkterrein van een vakgroep inhoudt. In 

het derde trimester wordt een "oriëntatieavond" georganiseerd 

waarbij informatie wordt gegeven over de onderwijspakketten die 

horen bij de verschillende oriëntaties. Meteen daarna kiezen de 

studenten een bepaalde oriëntatie. Op grond van hun keus worden 
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de studenten "definitief" toegewezen aan een mentor. Intussen 

zijn de resultaten van de tweede examenperiode bekend en kunnen 

de gesprekken tussen de studenten en hun stafmentoren plaatsvin

den. Hierbij kan worden ingegaan op de studieresultaten en de 

planning van de doctoraalstudie. 

* Doctoraal 

In het eerste trimester van het DA wordt globaal gekozen voor een 

bepaald profiel zodat het mogelijk wordt om een planning te ma

ken. Daarna kunnen de studenten zich nog nader laten informeren 

over de mogelijkheden die er zijn, onder andere door middel van 

de studiegids. Tijdens het derde DA-trimester komt men tot invul

ling van het totale doctoraalpakket. Dit pakket wordt ingeleverd 

bij en besproken met de stafmentor. Daarna vinden nog gesprekken 

plaats voor zover dit nodig wordt geacht door student of mentor, 

maar in principe jaarlijks rond de zomer. 

Samenstelling van een studiepakket 

De samenstelling van een studiepakket heeft onherroepelijk te 

maken met de eigen keuze. De eerste keuze wordt gemaakt bij de 

aanvang van de doctoraalstudie. De gekozen oriëntatie legt een 

hoofdaccent van het pakket vast. Toch geeft slechts het totale 

pakket een goed beeld van de richting die men op gaat. Twee stu

diepakketten vanuit verschillende oriëntaties kunnen door invul

ling van het vrije keuze deel namelijk sterk op elkaar gaan lij

ken. De volgende keuzes moeten worden gemaakt: 

- breed of meer gespecialiseerd pakket; 

- regio (tropisch of westers); 

- belangrijkste discipline (fokkerij, houderij of voeding); 

- diersoort (rund, varken, pluimvee, vis); 

- onderzoek of praktijk gericht. 

De mate waarin een duidelijke keuze wordt gemaakt en ten aan

zien van welke punten kan van student tot student verschillen. Zo 

kan met kiezen voor een bepaalde discipline en voor breedheid wat 
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betreft diersoort. Een omgekeerde keuze nl. kiezen voor een be

paalde diersoort en meerdere disciplines is evengoed mogelijk. 

Een sterke specialisatie levert voordelen (beter toegespitst op 

bepaalde banen, goede aansluiting bij een bepaalde belangstel

ling) en nadelen (mogelijkheden t.a.v. een beperkte groep banen) 

op. Een ieder maakt een eigen keuze. Belangrijk is dat men bewust 

is van de consequenties van die keuze. Op grond van het gekozen 

pakket en de stand van zaken komt men tot de planning die, indien 

nodig, kan worden bijgesteld. Bijstelling is nodig als men het 

geplande niet realiseert of als het pakket wordt veranderd. 

19 



Werkkring afgestudeerden 

Zoötechnici zijn werkzaaam op vele terreinen. Het landbouw

onderwijs, de overheid, de industrie en organisaties op het ge

bied van de zoötechniek zullen in de toekomst de belangrijkste 

werkgevers zijn. Het werk van een zoötechnicus bestaat, zoals uit 

onderstaande tabel blijkt, vooral uit organisatie, leiding geven, 

kennisoverdracht en management. Dat eist het vermogen zich snel 

in problemen te kunnen inwerken en het aandragen van oplossingen. 

Het regelmatige contact met dieren speelt daarbij een onderge

schikte rol. Wel is een gedegen kennis noodzakelijk van de zoö-

technische praktijk. 

De volgende tabel geeft een overzicht van de werkkring van 139 

studenten die tussen 1979 en 1983 zijn afgestudeerd. 

Werkgever Soort werk/functie 

-Industrie en handel 

-Onderwijs (HAS, MAS) 

-Overheid (min. van Landbouw, 

voorlichting) 

-Onderzoeksinstituten 

-Landbouwuniversiteit e.a. 

-Organisaties 

-Buitenland 

-Rest (o.a. dienstverlening, 

vrij beroep) 

organisatie, leiding geven, 

management, voorlichting 

onderwijs, organisatie 

organisatie, beleid, leiding 

geven, kennisoverdracht 

onderzoek, organisatie 

onderwijs, onderzoek, 

organisatie 

organisatie, beleid, 

management 

onderzoek, voorlichting, 

organisatie 

24 

30 

15 

5 

20 
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Dierfysiologie 

Het onderzoek bij de vakgroep Dierfysiologie wordt uitgevoerd 

bij mens en dier. De onderzoeksprojekten liggen op het gebied 

van: 

1. Neurobiologie; 

2. Endocrinologie van de voortplanting, produktie en onderhoud; 

3. Opname, vertering en resorptie van nutriënten; 

4. Eiwit, energie en intermediair metabolisme. 

Neurobiologie 

Er wordt onderzoek verricht naar de relatie tussen het zenuw

stelsel en het endocriene systeem, in het bijzonder met betrek

king tot de produktie van het hormoon prolactine. Met behulp van 

electrodes, die geïmplanteerd zijn in de hersenen van een rat, 

worden de gebieden in kaart gebracht die de prolactineafgifte 

kunnen remmen dan wel stimuleren. Via permanent aangebrachte 

catheters worden bloedmonsters genomen die geanalyseerd worden op 

hormoonconcentraties. Veel aandacht wordt besteed aan methoden om 

stressvrij te kunnen experimenteren. Daarnaast staat de rat vaak 

als modeldier om bepaalde technieken over te brengen op andere 

diersoorten, bijv. E.E.G.-onderzoek bij kippen in relatie tot 

welzijn, E.M.G.-onderzoek aan de uterus van het varken in relatie 

tot vruchtbaarheid, e.a. 

In het studiejaar 1988-1989 zal een nieuw projekt van start 

gaan dat de nerveuze regulatie van de nutriënten-stromen zal gaan 

bestuderen. De aandacht zal vermoedelijk vooral gericht zijn op 

de nerveuze regulatie van het maagdarmkanaal. 

Onderzoekers: Ir. J. Wiersma 

J. Kastelijn 
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Endocrinologie van de voortplanting, produktie en onderhoud 

Het endocrinologisch onderzoek is gericht op de hormonale regu

latie van de voortplanting, waarbij in het bijzonder de rijping 

van de eicel, de ovulatie, de ontwikkeling van de bevruchte eicel 

(tot het tijdstip van implantatie) en de herkenning van de dracht 

worden bestudeerd. 

Deze processen worden bestudeerd bij het varken en de rat. 

A. Endocrinologisch onderzoek bij het varken tijdens de vroege 

dracht (Helmond en van der Meulen) 

In dit onderzoek, dat plaatsvindt in het kader van de werkgroep 

"Vroege Dracht" (samen met de vakgroepen EDC, Erfelijkheidsleer 

en Veehouderij) , staat de maternale herkenning van de dracht bij 

het varken centraal. Een dier dat drachtig is geworden zal name

lijk haar hormoonhuishouding ten opzichte van cyclische dieren 

moeten wijzigen. Eén van de meest opvallende en belangrijkste 

veranderingen is de produktie van progesteron door de corpora 

lutea in het ovarium. In iedere cyclus beginnen de corpora lutea 

enige tijd na de ovulatie met de produktie van progesteron en 12 

tot 14 dagen na de bronst bereikt progesteron zijn maximale 

waarde. In cyclische dieren gaan de corpora lutea vervolgens ten 

gronde en daalt de progesteronconcentratie tot basaal niveau tij

dens de volgende bronst. Dit in tegenstelling tot bij drachtige 

dieren, waar de corpera lutea in stand blijven en de progesteron-

produktie gecontinueerd wordt en er onder meer voor zorgt dat de 

uterus tijdens de dracht niet contraheert. De signalen die er 

voor zorgen dat het moederdier "weet" dat het drachtig is en 

waardoor de progesteronproduktie hoog blijft zijn waarschijnlijk 

afkomstig van de embryo's. 

Het onderzoek naar de maternale herkenning van de dracht spitst 

zich toe op het achterhalen van het tijdstip in de dracht waarop 

de herkenning plaatsvindt en de aard van het signaal dat deze 

maternale herkenning van de dracht tot stand brengt. In het on

derzoek wordt gewerkt met varkens met een chronisch geïmplanteer

de catheter waardoor stressvrij bloed kan worden afgenomen. De 
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concentraties van verschillende hormonen in het bloed wordt door 

middel van radio immuno assays bepaald. 

Door het verwijderen van embryo's op verschillende tijdstippen 

in de dracht is vastgesteld dat embryo's, jonger dan 12 dagen 

geen, maar embryo's ouder dan 12 dagen wel het vermogen hebben om 

het progesteronniveau in het moederdier te beïnvloeden. De aard 

van het signaal dat leidt tot de maternale herkenning van de 

dracht wordt onderzocht bij cyclische dieren die operatief zijn 

voorzien van een permanente catheter in de uterus. Via deze 

catheter zullen secretieprodukten van gekweekte embryo's van ver

schillende leeftijden of synthetische stoffen, die mogelijk een 

signaalfunctie hebben, worden toegediend. Door middel van het be

palen van de cycluslengte en het progesteronniveau in het bloed 

kan vervolgens worden nagegaan of de toegediende stoffen het sig

naal dat normaal door de embryo's wordt afgegeven kunnen imite

ren. 

In het studiejaar 1988-1989 zal ook een projekt van start gaan 

dat de bestudering beoogt van de effekten van stress op de voort

planting. Gestart zal worden om de effekten van aanbinden op een 

aantal stress- en voortplantingsparameters te bestuderen. Dit 

projekt staat onder leiding van de hoogleraar "Adaptatie en 

stress" (prof. V. Wiegant) . 

B. Endocrinologisch onderzoek bij de rat tijdens de vroege dracht 

(Mattheij) 

In het kader van de werkgroep "Vroege Dracht" worden, in aan

sluiting aan het onderzoek bij het varken, experimenten gedaan 

bij de rat. Er zijn hierbij twee lijnen van onderzoek: 

1. Embryonale sterft^ na eenmalige injectie in de pro-oestrus 

met humaan chorion gonadotropine (hCG). Het blijkt dat dan 

een aanzienlijke sterfte van embryo's optreedt. Waarschijn

lijk wordt deze sterfte geïnduceerd doordat de normale im

plantatie wordt verstoord. De embryo's die kans zien te 

implanteren, hebben op dag 19-20 van de dracht een groeiach

terstand van ongeveer een dag; ze worden een dag later dan 

normaal geboren. De verklaring hiervoor moet worden gezocht 
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in de lange halfwaardetijd van hCG. Daardoor wordt waar

schijnlijk het steroïdntetabolisme verstoord, waardoor de 

uterus niet in de goede fase is als de implantatie moet 

plaatsvinden. Het endocriene mechanisme hiervan wordt onder

zocht. 

2. Het loskoppelen van de méiose en het ovulatieproces. Dit 

gebeurd met nauwkeurig gedoseerde hoeveelheden gonadotrope 

hormonen. Recent is hierbij gevonden, dat wanneer alleen de 

méiose geïnduceerd wordt, vaak het LUF syndroom (luteinized 

unruptured follicle) ontstaat. 

De gevolgen van meiose-vervroeging (t.o.v. ovulatie) op de 

kwaliteit van de eicel en embryo worden onderzocht. 

Onderzoekers: Prof.dr. V. Wiegant 

Dr. F.A. Helmond 

Drs. J. van der Meulen 

Dr. J.A.M. Mattheij 

J.J.M. Swarts 

Opname, vertering en resorptie van nutriënten 

Bij dit onderzoek wordt samengewerkt met de vakgroep Veevoeding 

en vanaf mei 1986 met het CABO (ir. J. Ketelaars). 

Momenteel wordt er onderzoek gedaan naar de fysiologische ach

tergronden van de ruwvoeropname. Aan 6 melkkoeien, voorzien van 

een pens- en een darmfistel, worden grassilages met uiteenlopende 

ruwe celstofgehaltes gevoerd. De ruwvoeropname is afhankelijk van 

zowel rantsoen- als diergebonden faktoren. In dit onderzoek wor

den de struktuur en de samenstelling van de grassilages gevari

eerd door het gras te oogsten in verschillende groeistadia. De 

dieren krijgen ieder een gelijk hoeveelheid krachtvoer en ad 

libitum ruwvoer verstrekt. De ruwvoeropnamecapaciteit van een 

dier wordt onder andere bepaald door het pensvolume en de ver

blijfsduur van het voer in de pens. De volumeafname van het voer 

in de pens hangt af van de verteringssnelheid, de verkleining 

door kauwen, herkauwen en de snelheid waarmee onafgebroken voer-
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deeltjes de pens verlaten via de boekmaagopening. 

De verteringssnelheid van de celwandbestanddelen en het eiwit 

worden bepaald met de "in sacco" methode. Afgewogen hoeveelheden 

voer worden in nylon zakjes gedurende versohillende tijden in de 

pens geïncubeerd. Door te bepalen hoeveel er van de verschillende 

bestanddelen na de incubatieperioden is afgebroken kunnen de 

zogenaamd "afbraakcurves" worden berekend. Hieruit volgen dan de 

afbraaksnelheden (in % per uur) voor deze bestanddelen. 

De herkauwaktiviteit wordt geregistreerd met behulp van een 

microschakelaar die in een halster is gemonteerd. Op een recorder 

zijn dan de (her)kauwtijd en het aantal kauwboli af te lezen. Een 

counter geeft het aantal kauwslagen weer. De snelheid waarmee de 

onafgebroken voerdeeltjes de pens verlaten is mede bepalend voor 

de volumeafname van het voer in de pens. Met behulp van indicato

ren wordt de ledigingssnelheid van zowel de voerdeeltjes als de 

vloeistof gemeten (Cr-NDF als indicator voor de voerdeeltjes en 

Co-EDTA (wateroplosbaar) voor de pensvloeistof). Het pensvolume 

wordt bepaald door de pens geheel leeg te halen en de inhoud te 

wegen en te analyseren. Naast deze parameters worden onder andere 

de "in vivo" verteringscijfers bepaald. 

De verteringsfysiologische proeven zijn zeer arbeidsintensief. 

Dag en nacht zijn er mensen in de stal om pens-, darm- en mest-

monsters te nemen. Studenten die in dit onderzoek participeren 

werken aan de gehele uitvoering mee en verwerken daarna een on

derdeel tot een scriptie. 

Met lammeren wordt opnameonderzoek uitgevoerd in samenwerking 

met het "Centrum voor Agrobiologisch Onderzoek" (CABO). Hierbij 

wordt vooral gekeken naar nutritionele en metabolische faktoren 

die mogelijk de voederopname reguleren. Het lopend onderzoek 

heeft tot doel te testen in hoeverre kunstmatige verhoging van 

het aanbod van bacteriemassa in de dunne darm leidt tot een 

stijging van de ruwvoeropname. 

Onderzoekers: Prof.dr. P.W.M, van Adrichem 

Ir. M.W. Bosch 
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Eiwit-, energie- en intermediair metabolisme 

Tot dit thema behoren: 

- Het respiratieonderzoek bij de mens. 

Dit gebeurt in samenwerking met de vakgroep "Voeding van de 

Mens" (prof. Hautvast). 

In respiratiekamers wordt uit het zuurstofverbruik en de kool-

zuurproduktie de warmteproduktie van een persoon berekend. 

Daarnaast worden de energieopname en de energieverliezen via de 

faeces en urine bepaald. Hieruit kunnen conclusies worden getrok

ken over energieverbruik en energiebehoefte. Op het ogenblik 

wordt onderzoek gedaan naar het effekt van bepaalde vermagerings-

diëten op de energiebehoefte van vrouwen met overgewicht. 

Een tweede projekt is gericht op het onderzoek naar de energie

behoefte van mensen uit ontwikkelingslanden (bestaan er in dit 

opzicht rasverschillen?) . 

Het respiratieonderzoek bij dieren (van Adrichem, Boekholt) 

richt zich op de vraag binnen welke periode een dier gewend is 

aan een nieuwe omgeving/huisvesting. Bij schapen blijkt deze 

periode meerdere maanden te bedragen. 

In een ander projekt wordt bij mestkalveren de invloed van ana-

bolica op de energiestofwisseling gemeten. In veel gevallen wordt 

het respiratieonderzoek gecombineerd met het onderzoek naar de 

stofwisseling van weefseleiwitten. 

- Het metabolisme van weefseleiwitten (Boekholt, Schreurs). 

Dit projekt bestudeert het eiwitmetabolisme op het niveau van 

synthese en afbraak (eiwitturnover). In het bijzonder wordt aan

dacht besteed aan de fysiologische stabiliteit van weefseleiwit

ten en de benutting van voedingseiwit onder verschillende fysio

logische omstandigheden. Momenteel richt het onderzoek zich op de 

invloed van de aangeboden hoeveelheid voedingseiwit, anabole 

Steroiden en de hoeveelheid lichamelijke activiteit. 

Proefdier: rat/kalf. 
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* Bij wisselende eiwitniveaus in de voeding geeft een beper

king van de hoeveelheid eiwit aanleiding tot een verlaging 

van de eiwitsynthese in het lichaam. Deze verlaging is rela

tief kleiner voor de weefsels met een hoge turnoversnelheid. 

Dit betekent dat er verschuivingen optreden in de benutting 

van aminozuren die beschikbaar zijn voor het in stand houden 

van de eiwitturnover in de weefsels. 

* Bij het gebruik van anabolica wordt nagegaan of het anabole 

effekt een gevolg is van een verhoogde synthese of een ver

laagde afbraak van eiwit. 

* In het onderzoek naar de relatie tussen spieractiviteit en 

spierontwikkeling zijn trainingsprogramma's ontwikkeld voor 

ratten in een tredmolen. De intensiteit van de inspanning 

werd gekarakteriseerd door het meten van de warmteproduktie 

in aangepaste respiratiecellen. Er lijken verschillen op te 

treden in de benutting van aminozuren bij ratten die resp. 

een interval- en een duurtraining hebben ondergaan. 

* In samenwerking met de KU te Nijmegen is onderzoek gedaan 

naar het metabolisme van spiereiwitten in dystrofe muizen. 

Spierdystrofie bij muizen is een progressieve ziekte die 

zich klinisch waarneembaar ontwikkelt vanaf 14 dagen na de 

geboorte. Onze methoden voor het karakteriseren van het 

eiwitspectrum binnen een spier alsmede voor het bepalen van 

de relatieve synthesesnelheid van individuele spiereiwitten 

zijn gebruikt voor het volgen van het ziekteproces. 

- Het stofwisselingsonderzoek m.b.v. tritium als merkstof (van 

den Hoek). 

Tritium is het radioactieve isotoop van waterstof. Het heeft 

een redelijk lange levensduur (T*s van ongeveer 12,6 jaar), het 

geeft een zwakke straling af en gedraagt zich chemisch op dezelf

de wijze als het stabiele H. Als gevolg van deze eigenschappen 

kan het met succes worden gebruikt om bepaalde stofwisselingspro

cessen te bestuderen. Als proefdieren zijn voornamelijk dwerggei-

ten gebruikt, waarbij de incorporatie van tritium in melkeiwit, 

melkvet en lactose als indicator voor het gedrag van tritium uit 
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het voedsel of uit het lichaam wordt gebruikt. Dit is een non-

destructieve, diervriendelijke wijze van onderzoek omdat het 

proefdier niet gedood behoeft te worden. Door inbouw van tritium 

in de organische fractie van het voedsel van het dier is het 

mogelijk om informatie te verkrijgen over de snelheid waarmee 

eiwitten, vetten en koolhydraten in de melk verschijnen en in 

welke hoeveelheden als fractie van het toegediende tritium. 

Tritium wordt ook ingebouwd in de eiwit- en vetreserves van het 

lichaam. Door dezelfde dieren enkele jaren achtereen te volgen en 

de melk te analyseren kan worden bepaald hoe groot de fractie is 

die uit het lichaamsvet en lichaamseiwit in resp. melkvet en 

melkeiwit wordt ingebouwd en welke veranderingen zich in de loop 

van de lactatie hierbij voordoen. Ook kan worden nagegaan hoe 

lang de verblijfstijd van gemerkt lichaamsvet en lichaamseiwit in 

het organisme bedraagt. Met behulp van kolomchromatografie wordt 

onderzocht of verschillende soorten lichaamsvet (triglyceriden, 

fosfolipiden, cholesterol) een vergelijkbare stofwisselingssnel

heid hebben. 

Tritium is een radionuclide dat bij het gebruik van kernenergie 

als energiebron ook onder normale bedrijfsomstandigheden in het 

milieu vrijkomt, zij het in kleine hoeveelheden. Het is noodzake

lijk het gedrag van tritium in het dier en vooral zijn uitschei

ding in de melk te kennen. Melk is in dit verband een zeer kwets

baar voedingsmiddel waarvan bij twijfel consumptie en export on

middelijk worden stopgezet zoals door het ongeluk met de reactor 

in Tsjernobyl reeds is aangetoond. 

Onderzoekers: Prof.dr. P.W.M, van Adrichem 

Dr. H.A. Boekholt 

Mw.dr.ir. C.P.G.M, de Groot 

Dr. J. van den Hoek 

Dr. V.V.A.M. Scheurs 
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LOEIERTJE 

'Hanemelken' 
mag 

HILVERSUM- De Die
renbescherming onder
neemt geen slappen tegen 
KI bij kalkoenen. Een on
derzoek door de inspectie
dienst van de Dierenbe
scherming naar de wijze 
waarop het 'hanemelken' 
plaatsvindt, heeft uitgewe
zen dat het dier geen pijn of 
narigheid van betekenis on
dervindt. Ook het insemi-
neren van de hennen ge
beurt op acceptabele wijze. 
Het onderzoek werd uitge
voerd bij kippen en kalkoe
nen. 

Aanleiding tot het onder
zoek was de publicatie van 
een foto, waarop het hane
melken op schokkende wij
ze werd getoond, aldus een 
woordvoerder van de Die
renbescherming. De foto 
gaf de indruk dat tussen de 
'melker' (de opvanger van 
het sperma) en de haan een 
hevige worsteling gaande 

vV 

XV 
c>e o® 

* * * > * V 

Het ging in dit geval om 
een kalkoenehaan, die tij
dens het melken met de po
ten in een klem wordt vast
gezet. Het onderzoek van 
de Dierenbescherming 
wees echter uit dat de klem 
niet als hinderlijk door de 
haan wordt ervaren. De 
klem hoeft bij kippe hanen 
niet te worden gebruikt, 
omdat deze dieren lichter 
zijn gebouwd. De hanen 
van zowel kippen als kal
koenen geven zich boven
dien volledig over aan de 
massage die tijdens het 
melken wordt uitgevoerd. 

Varken slimmer 
dan melkkoe 

UTRECHT - Varkens 
zijn slimmer dan koeien. 
Dat valt op te maken uit de 
ervaringen van de hoogle
raar M. Tielen. die proeven 
met varkens uitvoerde in 
de nieuwe klimaatstal in 
Boxtel. De professor liet de 
varkens zelf de tempera
tuur van hun hok bepalen. 
De dieren konden daartoe 
een knop bedienen. Terwijl 
koeien gemiddeld zo'n vijf 
dagen nodig hebben om te 
wennen aan kracht voer-
boxen, bleken de varkens 
in Boxtel al binnen twee 
dagen door te hebben hoe 
de temperatuur in hun hok 
geregeld kon worden. Tie
len stimuleerde de varkens 
door hen met wat kracht
voer te belonen, wanneer 
ze de knop juist bedienden. 

Kraaiende hanen hoeven van 
ministerie geen geluidsscherm 
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Afscheid van prof.dr.P.W.M.van Adrichem 

Interview met prof.dr.ir. P.H.H, van Adrichem 

In 1927 ben ik geboren in Den Haag. Mijn ouders verhuisden al 

snel naar Amsterdam alwaar ik de lagere en de middelbare school 

doorliep. Ik voel me dan ook nog steeds Amsterdammer. Na de mid

delbare school ging ik studeren aan de Faculteit der Diergenees

kunde te Utrecht. Daarna werkte ik enige jaren in een dieren

artsenpraktijk in Leiden waar ik vooral runderen maar ook klei

nere huisdieren als honden en katten behandelde. Een aanbod om 

deze praktijk over te nemen sloeg ik af omdat ik me liever wilde 

gaan specialiseren in de verloskunde. Ik vertrok daarom naar een 

praktijk in St. Oedenrode waar het verlossen c.q. uitzagen van 

kalveren aan de orde van de dag was. Via een personeelsadverten

tie kwam ik bij het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn (nu I W O 

Lelystad) terecht. Als wetenschappelijk ambtenaar zat ik daar in 

de veterinaire verkenningsdienst en kwam ik in aanraking met de 

problematiek van de gebreksziekten (Z-W-Friesland, N-O-Polder). 

Via stofwisselingsonderzoek werd een oplossing gezocht. Zelf deed 

ik veel onderzoek naar de stofwisseling in de pens; dit gebeurde 

via pensfistels maar ook via een zelf ontworpen beweegbare pens

sonde waardoor het mogelijk werd via de slokdarm over een plooi 

in de ventrale penszak te komen. Halverwege de jaren vijftig deed 

ik veel onderzoek naar de stofwisselingsstoornissen die optraden 

wanneer men uit kalvermelkpoeder de ondermelk wilde vervangen 

door soja-eiwit. Uit het onderzoek bleek dat soja-eiwit als anti-

geen in het bloed terecht komt en dat dit bij herhaling een al

lergische reactie (oedeemvorming op de maagwand) te weeg brengt. 

Hiermee hadden we de eerste relatie tussen een allergische reac

tie en een voedingsbestanddeel bij mestkalveren te pakken. 

Als wetenschappelijk ambtenaar had ik een heerlijk vrij leven

tje en was ik financieel totaal onafhankelijk. Ik verdiende name

lijk veel teveel voor een vrijgezel (op een klein kamertje) . In 

die tijd ruilde ik dan ook mijn Kever in voor een Volkswagen 

Sport. De garagehouder wist deze koopkrachtige prima te over-
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tuigen! 

Toen ik na mijn promotie trouwde en weer wat later ook nog twee 

kinderen kreeg was het geld wat ik verdiende niet langer meer 

teveel en werd ook het "vrijgezellenkamertje" al aardig klein. 

Daarom toonde ik interesse voor een functie als hoofd van een 

Europese "researchfarm" bij de Amerikaanse firma Merck Sharp and 

Dohme (MSD). Omdat ik niet per se weg wilde bij het proefstation 

vroeg ik een naar mijn idee gigantisch salaris. Maar omdat dit 

voor de Amerikaanse firma omgerekend in, de toen nog dure, dol

lars veel minder leek, werd wonder boven wonder ingestemd met 

mijn voorstel. 

Gedurende 9 jaar werkte ik bij MSD waarbij ik ontzettend veel 

moest reizen. Ik moest namelijk de onderzoeken volgen die uit

gezet waren bij diverse instituten en universiteiten in Europa. 

Het reizen ging me erg vervelen en toen de "benoemingscommissie 

hoogleraar Dierfysiologie" mij vroeg te solliciteren dacht ik, nu 

of nooit, en heb ik ingestemd en daardoor zit ik nu alweer 13 

jaar in Wageningen. 

En in die 13 jaar is er veel veranderd. Terwijl Brouwer en 

Frens, mijn voorgangers, zelf bijna alle colleges gaven en exa

mens afnamen is dit bij mij lang het geval niet meer. Dat is ook 

niet meer mogelijk want de vakgroep Dierfysiologie heeft zich de 

laatste jaren sterk verbreed. Veel studenten van andere studie

richtingen dan Zoötechniek volgen nu vakken bij ons (biologie, 

voeding, milieuhygiëne etc.) Verder is er ook een internationali

sering opgetreden d.m.v. MSc-onderwijs. Het deeltijdonderwijs 

(DTO) werd een mislukking. 

Door deze verbreding is specialisatie onvermijdelijk en is het 

noodzakelijk dat alle WP-ers deelnemen aan het onderwijs en de 

examinering. 

Ook is de besluitvorming veel democratischer geworden. Vroeger 

was de enige beperking van een professor zijn budget. Tegenwoor

dig gaat alles via vakgroepvergaderingen en commissies. Hoewel ik 

dit op zich een goede zaak vindt was het echter wel even wennen 

om als ex-hoofd research bij elke aanschaf van een apparaat over

leg met de vakgroep te plegen. 

De laatste jaren hebben we veel te lijden gehad van de perso-
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neelsinkrimpingen. Het onderwijs moet doorgaan want de studenten 

staan voor de deur; onderzoek moet ook plaatsvinden wil je nog 

wat kunnen publiceren als vakgroep en daarom dreigt het litera

tuuronderzoek sluitstuk te worden. Dit is een zeer slechte ont

wikkeling omdat het van het grootste belang is dat je op je eigen 

onderzoeksgebied (wat toch al klein is) up to date blijft. 

Steeds vaker ook moet van een derde geldstroom gebruik gemaakt 

worden om onderzoek te kunnen betalen. Vooral onderzoek met men

sen is erg duur (begeleiding, eten, vergoedingen) en hier wordt 

dan ook veelvuldig gebruik gemaakt van een derde geldstroom 

(Hartstichting, EEG, levensmiddelenfabrikanten) . Zelf kwam ik in 

Wageningen erg weinig aan onderzoek toe. Het maagdarmonderzoek 

waar ik mee bezig was is destijds door van Bruchem overgenomen. 

Ik denk ook dat je als hoogleraar vooral onderzoek moet stimule

ren en de voorwaarden ervoor moet scheppen. Het is voor jonge 

onderzoekers veel belangrij3cer dat ze een onderzoek op hun naam 

hebben staan waarmee ze zich dan naar buiten kunnen presenteren 

dan voor een hoogleraar. 

Na mijn VUT ga ik echter wel weer publiceren. Ik heb 4 jaar 

lang gegevens verzameld over adaptatie van schapen in respiratie

cellen. De resultaten zal ik in 1989 gaan uitwerken. 

Mijn opvolger is nu nog niet bekend. Opvallend is wel dat de 

advertentie een hoogleraar fysiologie dier en mens vraagt, wat 

weer aangeeft hoe sterk de dierfysiologie zich verbreed heeft. 

Dit betekent echter dat ook artsen de mogelijkheid hebben te 

solliciteren. Maar een van mijn voorgangers, professor Brouwer, 

was ook kinderarts van origine en functioneerde uitstekend als 

dierfysioloog. Wel zal een nieuwe hoogleraar primair oog moeten 

hebben voor landbouwhuisdieren. Andere eigenschappen die een 

goede hoogleraar moet hebben komen veel overeen met die van alle 

leidinggevenden: goede communicatieve eigenschappen, gevoel voor 

saamhorigheid (samen verantwoordelijk binnen een groep), mensen 

kunnen motiveren en de capaciteit hebben om verschillende karak

ters tot samenwerking te brengen en goed taken kunnen verdelen 

(niemand teveel belasten, ook niet alles zelf willen doen.) 

Ook wordt het steeds belangrijker dat een hoogleraar goed kan 

"lobbyen". Deze regering stimuleert het bedrijfsleven zodat daar 
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voldoende financiële middelen zijn terwijl de onderwijskoek 

steeds kleiner wordt. Hierdoor ontkom je er niet aan te proberen 

om elders aan financiën te komen. 

Het "professor-zijn" is mij goed bevallen. Natuurlijk heb je 

ook minder leuke dingen. Zo heb ik heel wat tijd verspild in 

diverse commissies waar na lang vergaderen nog niks gezegd was. 

Het meest zinloze vond ik de commissie die examenresultaten eva

lueerde. "Waarom er maar 70% geslaagd is voor een examen terwijl 

de norm 80% is!? En wat we van plan zijn daar aan te doen!?" Daar 

heb ik nooit op geantwoord. 

Ook heb ik me dikwijls geërgerd aan redactionele artikelen in 

het WHB (Wagenings Hogeschoolblad) die met opzet personen 

"beschadigden" en verwarring en tweedracht zaaiden binnen vak

groepen. Wat dat betreft vaart het huidige WUB een betere koers. 

Daarnaast zijn er gelukkig de leuke dingen: dat je met een 

groep mensen gezamenlijk iets presteert, dat onderwijs en onder

zoek tot ontwikkeling komen, dat dictaten en publicaties ver

schijnen. Ook de recente uitbreiding van Dierfysiologie waar je 

jaren aan hebt gewerkt is een heugelijke gebeurtenis. 

Ik zal dan ook voorlopig nog wel op Dierfysiologie te zien 

zijn. Voorlopig wil ik me nog wel graag nuttig blijven maken en 

wellicht krijg ik ook weer eens tijd om te gaan zeilen. 

Dr.ir.H.A.Boekholt over prof.dr.P.W.M.van Adrlchem 

Per 1 oktober 1988 heeft prof.dr. P.W.M, van Adrichem zijn 

functie als hoogleraar-beheerder van de vakgroep Dierfysiologie 

beëindigd. Tot januari 1989 verzorgt hij nog colleges om de 

vakgroep behulpzaam te zijn bij het oplossen van enkele knel

punten in het onderwijs. Bijna 15 jaar is hij dan aan de vakgroep 

verbonden geweest. 

Na zijn studie in de diergeneeskunde begon hij zijn loopbaan 

bij het Instituut voor Veevoedingsonderzoek, toen nog gevestigd 
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te Hoorn. Zijn aandacht ging in het bijzonder uit naar versto

ringen van de pensfermentatie van rundvee. Dit leidde in 1962 tot 

een proefschrift getiteld: "De invloed van het voeder op enige 

fermentatieprodukten in de pens van normale runderen en ace-

tonaemiepatiënten". 

Zijn brede belangstelling voor het welzijn van de dieren en de 

dierlijke sector kreeg een extra dimensie toen hij in dienst trad 

van de Europese tak van het farmaceutische bedrij f Merck Sharp 

and Dohme, met Brussel als standplaats. 

In 1975 keerde hij terug naar Nederland en volgde prof.dr. A.M. 

Frens op als hoogleraar in de Algemene Dierfysiologie en de 

Fysiologie van de Landbouwhuisdieren. 

Het onderwijs onderging onder zijn leiding een sterke uitbrei

ding. Niet alleen volgden meer Zoótechnische studenten het onder

wijs in de dierfysiologie, maar ook bij studenten van andere stu

dierichtingen vond het fysiologie-onderwijs gretig aftrek. 

Hoewel onderwijs en onderzoek hem na aan het hart lagen nam het 

beheer een groot deel van zijn tijd in beslag. Dit werd nog ver

sterkt doordat de plaats van zijn collegahoogleraar prof.dr. L.M. 
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Schoonhoven vele jaren onbezet bleef. Ten gevolge van de grote 

onderwijsbelasting en de diversiteit van het onderwijsaanbod kon 

hij met zijn medewerkers vaak minder aandacht geven àan het on

derzoek dan hij wenste. 

Vooral de laatste jaren had hij als beheerder geen gemakkelijke 

taak. Diverse keren werd de vakgroep geconfronteerd met ups, maar 

vooral downs. De dreigingen van de TVC-operatie voor de vakgroep 

wist hij grotendeels ongedaan te maken door zijn rustige maar 

overtuigende overredingskracht. Het kostte hem daarentegen veel 

moeite de resultaten van de SKG-operatie, die de vakgroep zo 

zwaar trof, te accepteren. 

Het toenemende tekort aan ruimte van de vakgroep was hem reeds 

vanaf het begin van zijn ordinariaat een doorn in het oog. Zijn 

inspanningen voor het bouwplan leken kort na 1980 vruchten te 

gaan afwerpen. In werkelijkheid echter moest hij nog vele jaren 

voortploeteren voordat de geplande uitbreiding gestalte kreeg. 

Eind 1987 werd zijn inzet beloond met de ingebruikneming van de 

nieuwe vleugel. 

Persoonlijk was hij sterk betrokken bij het onderzoek met fis-

teldieren. Met hart en ziel voerde hij veelvuldig gecompliceerde 

operaties uit bij runderen en schapen om pens- en darmfistels aan 

te brengen. Met betrekking tot de stofwisseling ging zijn inte

resse uit naar de invloed van subklinische besmetting op het 

energiemetabolisme van schapen. Via respiratieproeven vond hij 

dat niet alleen deze besmetting, maar ook de aanpassing van de 

dieren grote invloed heeft op het niveau van de warmteproduktie. 

Zijn belangstelling voor en kennis van de fysiologie reikte ech

ter over het werkgebied van de vakgroep heen. 

Waardering gaat uit naar zijn persoon: zijn betrokkenheid bij 

het wel en wee van de mensen om hem heen was steeds groot. 

Wanneer men een beroep om hem deed was dat zelden tevergeefs, hij 

was altijd bereid om te luisteren en helpen. Daarom was het voor 

velen prettig om met hem samen te werken. 

Bij zijn vertrek wensen wij hem alle goeds toe en hopen dat hij 

nog lang mag genieten van een welverdiende vrije tijd: na jaren 

"Wikken en wegen" (de titel van zijn inaugurele rede) kan hij nu 

onbeperkt reilen en zeilen. 
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LOEIERTJE 
PAREN VAN TWEEDEJAARS 

Tabel 2: Het verband tussen aantal paringen en werpresultaat van tweedejaars. 

niet gepaard 
1 keer gepaard 
2 keer gepaard 
3 keer gepaard 

aantal 
0 

41 
57 
54 

gust 
-

2% 
0 
0 

worpgrootte 
-

7.8 
7.6 
7.2 

PARINGSDUREN 

In het februari-artikel van 1987 is de moge
lijkheid geopperd dat niet alleen het aantal 
paringen maar ook de totale paringsduur 
van belang is. Ook op dit punt hebben we 
onze nieuwsgierigheid wat kunnen bevre
digen. Van de meeste paringen is de duur 
gemeten zodat we van de meeste weten 
hoe lang ze gepaard hebben. 

Is de liefde 
voor herenenkelspel? 
Of lijkt het zo omdat 
ik niet de goede mannequin? 

De sex-shop is er 
voor al uw vrijwaren. 

Stier: 
Haal niet teveel oude koeien uit de sloot, want dat gaat 
anderen op de duur stierlijk vervelen. Vat eens een koe 
bij de horens, en laat u vooral niet K.I.sten. 
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Mogen wij u voorstellen: 

Prof.dr. V.M. Wiegant 

Sinds eind 1987 is de vakgroep Dierfysiologie een hoogleraar 

rijker en wel prof.dr. Wiegant. Dhr. Wiegant werkt één dag in de 

week voor de LUW en is deskundige op het gebied van "stress en 

adaptatie". Stress en adaptatie zijn faktoren die steeds belang

rijker worden in de huidige veehouderij. Gedacht kan worden aan 

de reproduktie, die onder invloed van stress gestoord kan zijn. 

Dit kont dan tot uiting in bijvoorbeeld de worpgrootte. Ook sto

ringen in de produktie, bijvoorbeeld groei en melkproduktie, kun

nen aan stress toegeschreven worden. 

Dhr. Wiegant verwacht dat er op korte termijn een proef zal 

worden opgestart waarin gekeken wordt naar de gevolgen van stress 

op het gedrag en op de hormonale cyclus bij landbouwhuisdieren. 

Dit onderzoek wordt dan in samenwerking met de sectie Ethologie 

en de werkgroep "Vroege Dracht" uitgevoerd. 

De overige vier werkdagen is dhr. Wiegant in Utrecht werkzaam 

bij de vakgroep "Farmacologie", aan de Faculteit der Geneeskunde. 

Daar doet hij onderzoek naar de wisselwerking tussen de hersen

functie, het hormoonstelsel en het gedrag. 

Het leven van dhr. Wiegant begon 40 jaar geleden in Ede. Via 

Arnhem en Rotterdam belandde hij in Venlo waar hij de lagere 

school en het gymnasium doorliep. In Utrecht studeerde hij biolo

gie; hij probeerde zich binnen deze studie zo breed mogelijk te 

oriënteren, iets wat heden ten dage vrijwel niet meer mogelijk 

is. Tegenwoordig woont dhr. Wiegant, samen met zijn vrouw, in 

Culemborg. Hij probeert zelf de stress enigszins te ontlopen door 

naast zijn werk (voldoende) tijd te besteden aan lezen, muziek 

luisteren, tuinieren en reizen. 

Ook in de keuken staat hij zijn mannetje, waarna het consumeren 

hem geen probleem oplevert. Squashen en trimmen doet hij dan nog 

voor de noodzakelijke lichaamsbeweging. 

41 



Vakgroep Veefokkerij 

1) ir. E.J. v Steenbergen 2) ing. W.J. Koops 3) prof.dr.ir. R.D. 

Politiek 4) ir. R. Hovenier 5) ir. H. Bovenhuis 6) dr. ir. S. 

Korver 7) ir. J.H.J. v der Werf 8) prof.dr. M. Grossman (USA) 9) 

ir. H.A. Huizinga 10) ing. H. Vos 11) G.L.M. Wiggerman 12) ing. 

P.N. de Groot 13) R.J.M. Dijkhof 14) ir. P. Luiting 15) dr. J. v 

der Poel 16) K.M. den Outer - Sieverts 17) dr.ir. H.A.M, v der 

Steen 18) ing. E.M. Urff 19) dr.ir. E. Kanis 

afwezig: ing. W. de Boer, dr. R.C. Buis, prof.dr. M.J. Giphart, 

dr. M. Groenen, ir. A. de Vries, ir. G. Nieuwhof, G. Konnelink. 

42 



Veefokkerij 

Door Egbert Kanis 

Algemeen 

De almanakcommissie was deze keer vrij concreet ten aanzien van 

de gevraagde bijdrage van de vakgroepen aan de vijfde Zoö-

technische Almanak. Als eerste punt in zo'n bijdrage werd gesug

gereerd "ontwikkelingen in het heden en in de toekomst". Nu is 

dat een thema dat het bij de vakgroep Veefokkerij altijd goed 

gedaan heeft. Zeer recent heeft een medewerker van de vakgroep 

zich in het openbaar nog uitgelaten over "het varken in het jaar 

2000". De koe in het jaar 2000 is ook als eens aan de beurt ge

weest. Ik zal nu beginnen met in het kort enkele belangrijke ge

beurtenissen en ontwikkelingen in het afgelopen studiejaar weer 

te geven. 

Een wel heel ingrijpende zaak is het afscheid van prof.dr. ir. 

Rommert Politiek en zijn opvolging. Professor Politiek is bekend 

in de hele Nederlandse veefokkerij en ver daarbuiten. Ter gele

genheid van het afscheid is er van 11 tot 14 september 1988 een 

internationaal symposium gehouden met sprekers van wereldklasse. 

De titel van dit symposium, hoe kan het ook anders: "Advances in 

Animal Breeding". Als deze almanak uitkomt is het symposium ach

ter de rug en kunt U weten om welke "advances" het ging. De pro

ceedings zijn via het Pudoc verkrijgbaar. 

Ondertussen is er een benoemingsadviescommissie "Opvolging 

hoogleraar Veefokkerij" ingesteld. De commissie is voortvarend te 

werk gegaan bij het werven van kandidaten en heeft reeds haar 

werkzaamheden afgerond. Inmiddels is er een nieuwe hoogleraar 

Veefokkerij bekend, daarover verderop in de almanak meer. Een 

andere persoon die de vakgroep gaat verlaten is ing. Willem de 

Boer. Wie hem opvolgt is op dit moment nog niet bekend. 

De komst van een nieuwe hoogleraar betekent als het goed is de 

start van een serie nieuwe ontwikkelingen. Het is nu al wel dui-
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delijk dat de ontwikkeling op het gebied van de biotechnologie 

ook de nodige invloed zal hebben op het veefokkerij onderwij s en 

-onderzoek. Sinds kort beschikt de vakgroep over enige laborato-

riumfaciliteiten voor het doen van DNA-onderzoek. Naast de capa

citeit die daartoe binnen de vakgroep is vrijgemaakt vormen de 

aanstellingen van buitengewoon hoogleraar "DNA-technologie bij 

landbouwhuisdieren" prof.dr. M.J. Giphart en van postdoc, onder

zoeker dr. M. Groenen belangrijke impulsen in deze richting. Over 

dit onderzoek straks meer door dr. J. v.d. Poel. Inmiddels zijn 

de ontwikkelingen op het gebied van de biotechnologie ook in de 

journalistieke kringen niet onopgemerkt gebleven. Zo kon het ge

beuren dat medewerkers van de vakgroep meerdere keren de lande

lijke dagbladpers en zelfs de televisie haalden. 

Onderwij s 

In 1988 is de aanzet gegeven tot enkele tamelijk ingrijpende 

veranderingen in het onderwijs van de vakgroep. Het voor alle 

studenten verplichte rompvak Fokleer 1, dat 160 sbu omvatte in 

het derde trimester, werd gesplitst in twee vakken van 80 sbu te 

weten Inleiding Fokkerij (tweede trimester) en Diergenetica (der

de trimester). 

Ook in de oriëntatievakken van Veefokkerij komen enkele veran

deringen, gepaard gaande met een nieuwe struktuur van de afstu

deervakken. Met ingang van het studiejaar '88-' 89 kent de vak

groep Veefokkerij drie "afstudeerstromen". De eerste stroom, 

Veefokkerij kwantitatief, is wat meer theoretisch van aard en 

kent als voorvereisten de vakken "Fokwaardeschatting" en "Fokpro-

gramma's". De tweede stroom, Veefokkerij biologisch, is meer ge

richt op produktietechnische aspekten en kent als voorvereisten 

de vakken "Biologische aspekten van veefokkerij" en "Fokprogram-

ma's". De derde stroom, Veefokkerij biotechnologisch, is vooral 

gericht op DNA-technologie en kent als voorvereisten de vakken 

"DNA-technologie bij landbouwhuisdieren" en "Fokkerij en bio

technologie". Daarnaast kent elke stroom nog enkele andere voor

vereisten en beperkte keuzevakken. De bedoeling van deze reorga-
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